
مدیرعامل شرکت عمران پرند اعلام کرد؛

مشکل تامین برق متروی پرند 
برطرف شد

مدیر عامل شــرکت عمران پرند گفت: مشکل تامین برق مترو پرند برطرف شد 
و این خط مترو در هفته جاری با حضور رئیس جمهور کشــور افتتاح می شــود.

آرش صیادی مدیرعامل شرکت عمران پرند در گفت وگو با خبرنگار مهر، با اشاره 
به اینکه تأمین برق علت اصلی تأخیــر در افتتاح این خط مترو بود، گفت: علت 
اصلی تأخیر در بهره برداری از مترو، مشــکل تأمین برق پروژه بوده اســت. البته 
مســئله برق این پروژه نیز حل شده و علاوه بر یک پست برق موقت، پست برق 
دیگری نیز در حال ایجاد است. البته باید گفت پروژه مترو پرند در عملیات اجرایی 
با مشــکلی رو به رو نشده بود و در اوایل مهرماه امسال نیز قابل بهره برداری بود.

مدیرعامل شرکت عمران پرند در ادامه تاکید کرد: پست برق پایدار برای این پروژه 
تأمین شــده است و همچنین تزریق منابع مالی باعث شد تا طی کمتر از ۲ سال 
اخیر پیشــرفت فیزیکی در ساخت و تأمین تجهیزات به بیش از ۹۸ درصد برسد 
و امروز آماده بهره برداری شــده است.وی گفت: تمام زیرساخت های خط متروی 
پرند به مراحل پایانی رسیده است و در هفته جاری با حضور رئیس محترم کشور 

افتتاح خواهد شد.

همایش معرفی ظرفیت های سرمایه گذاری ایران در تاجیکستان در پژوهشگاه نیرو 
برگزار شــد.به گزارش خبرگزاری مهر، مجید عمید پور رئیس پژوهشگاه نیرو در این 
همایش با بیان اینکه روابط ایران با کشــور دوســت و همســایه و هم زبان خود در 
ســطح خوبی توسعه پیدا کرده اســت، ادامه داد: ما در وزارت نیرو بسیار علاقه مند 
هســتیم که با کشورهای همســایه همکاری های نزدیکی داشته باشیم. ضمن اینکه 
ایران سوابق طولانی در حوزه های آموزشی و فناوری داشته و تاجیکستان می تواند از 
این فرصتی که در اختیار دار به خوبی استفاده کند.به گفته وی، بیش از هزار شرکت 
دانش بنیان در صنعت آب و برق در ایران وجود دارد که آنها می توانند با شرکت های 
تاجیک در این زمینه ها همکاری های گسترده ای داشته باشند.عمیدپور همچنین ادامه 
داد: از آنجایی که پژوهشــگاه نیرو هاب همکاری دانشــگاه هایی در حوزه آب و برق 
اســت، ما این امکان را داریم که شرکت های تاجیکی را به دانشگاه ها و بدنه علمی و 
آموزشــی کشور متصل کنیم تا اینگونه بتوانند در مسیر توسعه فناوری های خود گام 
بردارند.سند همکاری ایران و تاجیکستان به زودی امضا می شود مجتبی اکبری رئیس 
مرکــز امور بین الملل وزارت نیرو هم هدف از برگزاری این همایش را معرفی معرفی 
پتانســیل ها و ظرفیت های سرمایه گذاری در کشــور تاجیکستان اعلام کرد و اظهار 
داشــت: برای صادرات خدمات فنی و مهندســی ایران به تاجیکستان توافقات خوبی 
با وزارت انرژی این کشــور صورت گرفته اســت.به گفته او، در طول ۳ سال گذشته 
جلسات متعددی با طرف تاجیکستانی برگزار شد و در نهایت به یک سند عملیاتی و 
قابل اجرا دست یافتیم. عمده این سند مربوط به بحث های عملیاتی و اقتصادی است. 
این سند در ۵ تا ۸ دی ماه این سند به امضا و منحصه ظهور خواهد رسید.معاون امور 
بین الملل همچنین از فعالان اقتصادی خواســت که برای ورود به بازار تاجیکســتان 
همت و برنامه ای ویژه ای داشــته باشــند و در ادامه گفت: اولین سفر ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور ایران به کشور تاجیکستان بوده و این نشان دهنده اهمیت این کشور در 
تعاملات تجاری و اقتصادی ماست.توپ توسعه در زمین فعالان اقتصادی نظام الدین 
زاهدی ســفیر تاجیکستان در ایران در این همایش با اشاره به بهبود تعاملات تجاری 
دو کشور در طول ۳ سال گذشته، اظهار داشت: تجارت دو کشور ایران و تاجیکستان 
در طول دولت ســیزدهم تا ۵ برابر افزایش یافته و این حاصل اراده دو کشور برادر بر 
افزایش مناسبات تجاری دو کشور است. البته رؤسای جمهور در ملاقات های خود به 
این مساله تاکید داشتند که این تازه اول کار است.او همچنین به سفر ابراهیم رئیسی 
به تاجیکستان در آبان ماه امسال اشاره کرد و گفت: آنگونه که رؤسای جمهور در پایان 
ســخنرانی های خود تاکید داشتند آنچه که باید توسط رهبریت دو کشور فراهم می 
شده، امروز فراهم شده است. حالا دیگر توپ توسعه و شکل گیری این همکاری ها در 
زمین فعالان اقتصادی بوده و آنها باید تلاش خود برای استفاده از این ظرفیت موجود 
اســتفاده کنند. آنها امیدوارند که بخش خصوصی گام های اســتواری را برای افزایش 

همکاری های دو کشــور در این زمینه بردارد. صــادرات افزایش یافت، واردات کاهش 
مدیرکل دفتر آسُیای میانه سازمان توسعه تجارت هم از دیگر سخنرانان این همایش 
بود. او با اشاره به ظرفیت های همکاری دو کشور اظهار داشت: بر اساس هدف گذاری 
صورت گرفته تجارت دو کشــور باید به ۵۰۰ میلیون دلار افزایش پیدا کند.به گفته 
او، در ۷ ماه نخست امسال چیزی حدود ۱۳۳ میلیون دلار کالای غیر نفتی به کشور 
تاجیکســتان صادر شده که نشان دهنده رشد حدود ۷۵ درصدی در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشته است. اکبرپور مقدار واردات از تاجیکستان را ۳۵ میلیون دلار اعلام 
کرد و افزود: مقدار واردات ما از این کشــور با کاهش حــدود ۸ درصدی همراه بوده 
است. تاجیکســتان دروازه ورود ایران به آسیای میانه محمد حسین روشنک، رئیس 
اتاق بازرگانی مشترک ایران و تاجیکستان در این همایش گفت: صادرات دو کشور در 
دوره ای حتی به ۵۰۰ میلیون دلار هم رسیده است. در طول سال های گذشته شاهد 
افول روابط دو کشور بودیم اما حالا مشکلات قبلی حل شده و شاهد گسترش تعاملات 
تجاری دو کشــور هستیم. او با بیان اینکه تاجیکســتان دروازه ورود ما به کشورهای 
آسیای میانه است، اظهار داشت: با ورود و حضور در این کشور می توانیم به بازارهای 
متعدد و بزرگ بیشتری دست پیدا کنیم. هم برخی از چالش های فعالان اقتصادی را 
مور توجه قرار داد و گفت: سیاســت های ارزی بانک مرکزی در زمینه بازگشت ارز و 
خریــد آن به قیمت ارزان تر از قیمت بازار، چالش های زیادی را برای فعالان اقتصادی 
ایجاد کرده اســت. برگزاری اولین نمایشــگاه تخصصی ایران ساخت در تاجیکستان 
گفتنی اســت که که اولین نمایشگاه تخصصی ایران ســاخت و معرفی ظرفیت های 
اقتصادی جمهوری اسلامی ایران در صنایع پایه در تاجیکستان در تاریخ ۵ تا ۸ دی ماه 
۱۴۰۲ در شهر دوشنبه برگزار می شود.خدمات فنی مهندسی، انرژی )آب، برق، نفت 
و گاز(؛ آهن و فولاد، معدن و صنایع معدنی )شناسایی، اکتشاف، استخراج(؛ ساختمان 
و مهندسی عمران، صنعت، ماشین آلات صنعتی و خطوط تولید؛ تجهیزات پزشکی، 
گردشگری سلامت، مواد و محصولات دارویی و سلولز؛ کشاورزی، دامپروری و خدمات 
وابســته و همچنین بازرگانی و حمل و نقل از جمله گروه های کالایی حاضر در اولین 
نمایشــگاه تخصصی ایران ساخت در شهر دوشنبه خواهند بود. لازم به یادآوری است 
که هم اکنون تولید ناخالص داخلی تاجیکستان در سال ۲۰۲۱ چیزی حدود ۸ میلیارد 
و ۷۴۶ میلیون دلار بوده اســت. این کشــور در سال گذشــته میلادی چیزی حدود 
۲.۳۳ میلیارد دلار صادرات داشــته و وارداتش ۵.۱۸ میلیارد دلار بوده است.ایران هم 
اکنون در حوزه واردات ششمین شریک تجاری و در حوزه صادرات هشتمین شریک 
تجاری تاجیکستان محسوب می شود. فرآورده های نفتی، گندم، وسایل نقلیه موتوری، 
ملزومات الکترونیکی، صنایع چوبی، قند و شکر مهم ترین کالاهای وارداتی این کشور 
هستند. در مقابل طلا، کنسانتره، فلزات گران بها، مس، پنبه، روی، آلومینیوم، سرب، 

برق سیمان و خشکبار مهم ترین کالاهای صادراتی این کشور محسوب می شوند.
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افزود: ما در آبان باید این تکلیف را انجام می دادیم و بخش اول را آماده می کردیم تا بعد از آن به بخش دوم هم پرداخته شود
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پاسخ سازمان توسعه تجارت به یک ادعا:

نمایان شدن آثار قراردادهای 
تجاری ایران با آفریقا به 

زودی

دولت سیزدهم در کنار عقد برخی قراردادهای مهم با آفریقا در حال 
تکمیل زیرســاخت های لازم برای کار منظم تجاری با آفریقا است 
که آشکار شدن آثار قراردادها و زیرساخت ها در بخش های مختلف 
نیازمند زمان است.به گزارش ایسنا، در پی انتشار گزارشی مبنی بر 
کاهش صادرات ایران به آفریقا در چند ماه اخیر، ســازمان توسعه 
تجارت با انتشــار توضیحی تاکید کرد با وجود سالها بی توجهی به 
ظرفیت آفریقا در دولت قبل، دولت ســیزدهم در کنار عقد برخی 
قراردادهای مهم با آفریقا در زمینه دارو و تجهیزات پزشکی، ساخت 
خودرو، مسکن و کشتی در حال تکمیل زیرساخت های لازم برای 
کار منظــم تجاری با آفریقا از جملــه خطوط منظم دریایی حمل 
بار است که آشکار شدن آثار این قراردادها و زیرساخت ها نیازمند 
زمان است. متن توضیح سازمان توسعه تجارت به این شرح است: 
۱.کشاورزی، یکی از مهم ترین و اصلی ترین حوزه های اقتصادی قاره 
آفریقاســت. به همین دلیل، در یک دهه گذشته واردات کودهای 
شیمیایی و اوره یکی از بالاترین اقلام وارداتی این قاره از ایران بوده 
کــه حدود ۷۰ درصد ارزش صادراتی ۷ ماهه ابتدای ســال ۱۴۰۱ 
ایران به آفریقا متعلق به این محصول است. این عدد در طی ۷ ماهه 
ســال جاری، قدری کاهش داشــته که علل کاهش ارزش و حجم 
صادرات این محصول به قاره آفریقا از این قرار اســت: الف( کاهش 

شدید قیمت جهانی این گروه محصول )بین ۳۰ تا ۵۰ درصد(
ب( تحرکات جدی رقبای ایــران در بازار آفریقا و ارائه قیمت های 
بسیار رقابتی تر به همراه مشوق ها و تسهیلات گسترده به دولت های 
آفریقایی ج( تغییر رویکرد شرکت های صادراتی ایران و تلاش برای 
ورود به ســایر بازارهای منطقه ای به جهت سختی های ذاتی کار با 
آفریقــا ۲. یک نکته مهم در خصوص میزان صــادرات از ایران به 
آفریقا، تفاوت آمارهای رســمی و واقعی است، چرا که به علت نبود 
خطوط مستقیم و منظم کشتیرانی به مناطق هدف در قاره آفریقا، 
بخش عمده صادرات محصولات ایرانی به کشورهای مختلف آفریقا، 
از مبادی کشــورهای امارات متحده عربی، عمــان و ترکیه انجام 
می شود و به  نام این کشــورها سند می خورد. بررسی های میدانی 
حاکی از تفاوت های چند برابری در آمار رسمی واردات با آمار واقعی 
واردات کشــورها از ایران است. عمدتا محصولاتی در آمار صادرات 
به آفریقا ثبت می شــوند که به وسیله کشتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران و با اظهار رســمی کشور مقصد در اسناد حمل به کشورهای 
آفریقایی ارسال می شوند. به همین جهت محصولات پتروشیمی که 
عمدتاً توسط کشتی های اجاره ای شرکت های پتروشیمی به مقاصد 
هدف صادر می شوند، در شــمار صادرات رسمی ایران ثبت و ارائه 
می شوند. لذا به محض کاهش حجم/ارزش صادرات این محصولات، 
به یکباره آمار رســمی صــادرات ایران به قــاره آفریقا دچار افت 
شــدید شده و آمار واقعی صادرات ایران هرگز گزارش نمی شود. ۳. 
تلاشهای دولت سیزدهم بر تقویت زیرساخت های لجستیک )ایجاد 
خطوط منظم دریایی حمل بار بــه مناطق مختلف قاره آفریقا( و 
تلاش برای صادرات گروه های کالایی با ارزش افزوده بالا به آفریقا 
اســت. از این جمله می توان به اقدامات و دســتاوردهای زیر اشاره 
کرد: - عقد چندین فقره قرارداد صادرات دارو و تجهیزات پزشکی 
پس از سفر رئیس جمهور به کشورهای آفریقایی - امضای قرارداد 
تولید و صادرات گروه خودروسازی سایپا و فعال شدن محور توسعه 
فعالیت های گروه خودروسازی ایران خودرو در غرب آفریقا - امضای 
قراردادهای متعدد در حاشیه اجلاس ایران و غرب آفریقا به ارزش 
۲ میلیارد دلار و همچنین طی شدن مراحل فنی برخی از قراردادها 
از جمله: - همکاری ایران خودرو با غرب آفریقا،  -پروژه های ساخت 
انبوه مســکن در ســاحل عاج و غنا، - ساخت کشتی های کوچک 
مســافری )تاکســی دریایی( -توفیقات متعدد شرکت های حوزه 
خدمات فنی- مهندسی در اخذ پروژه های زیرساختی از جمله در 
ساحل عاج، کنیا، زیمبابوه، مالی، اوگاندا، الجزایر، بورکینافاسو، گینه 
و... ۴. عمده توفیقات دولت در حوزه ایجاد مسیرهای جدید تولید 
مشــترک یا پروژه های بزرگ زیرساختی اســت که با وجود سالها 
بی توجهی به ظرفیت کار با آفریقا در دولت گذشته و زیرساخت های 
مورد نیاز آن، احصای نتایج ملموس در آمار صادرات کشور نیازمند 
زمان برای اجرایی ســازی و تثبیت اســت. ضعف زیرســاختهای 
لجستیکی و مالی- بانکی باعث انحراف گسترده آمار صادرات واقعی 
کشور به این قاره است که در مصوبات اولین جلسه ستاد آفریقای 
دولت به ریاست معاون اول رئیس جمهوری، تصمیمات خوبی برای 
آن اتخاذ شــد. ۵. با تکمیل حلقه های مفقوده کار با آفریقا در کنار 
تداوم پیگیری و اهتمام بخشــهای مختلف اقتصادی برای اجرایی 
شدن توافقات متعدد ارزشــمند مجموعه دولت در قاره آفریقا، به 
زودی شــاهد جهش های مثبت در آمار تجارت با این قاره مهم و 

راهبردی خواهیم بود.

گزیده خبر

آمادگی هزار شرکت دانش بنیان برای همکاری با تاجیکستان

فرمانده کل قوا در دیدار فرماندهان نیروی دریایی ارتش تاکید کردند:

نیروی دریایی ارتش؛ ظرفیت بزرگ نظام و کشور
امیرعبداللهیان:

حزب الله یکی از قوی ترین 
نیروهای مقاومت در منطقه است

سقف معافیت مالیاتی در بودجه ۱۴۰۳ 
افزایش می یابد

وزیر امور خارجه گفت: حزب الله یکی از قوی ترین نیروهای مقاومت در منطقه است به گونه ای که تنها در 
۶ هفته گذشته بیش از ۲۸ بار آمریکا و برخی کشورهای غربی به حزب الله پیام دادند.به گزارش خبرگزاری 
مهر، حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه در جریان سفر به قطر، با شبکه الجزیره پیرامون تحولات غزه 
گفت وگو کرد.متن گفت وگو به شــرح زیر اســت:جناب وزیر، دیدگاه شما نسبت به آتش بس موقتی که به 
اجرا درآمده است، چیست؟قبل از هر چیز مایلم به همه بینندگان شبکه الجزیره عرض سلام داشته باشم و 
همچنین از همه دست اندرکاران شبکه الجزیره که در حدود ۶ هفته گذشته مظلومیت و ایستادگی مردم غزه 

و کرانه باختری را برای اطلاع جهانیان به تصویر کشیدند، یک تشکر ویژه داشته باشم.....

اولین خط تولید انبوه اتوبوس های برقی افتتاح شد

افزایش ۹ درصدی مصرف گاز در بخش خانگی 
کاهش قیمت مسکن؛ با عرضه واحدهای مسکونی خالی در بازارنسبت به مدت مشابه
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گزیده خبر
سخنگوی دولت اعلام کرد

افزایش سن بازنشستگی شامل 
چه کسانی می شود؟

سخنگوی دولت اعلام کرد که افزایش سن بازنشستگی شامل بازنشستگان 
موجود و کسانی که در شرف بازنشســتگی هستند، نمی شود.به گزارش 
ایســنا، علی بهادری جهرمی در نشســت خبری هفتگی بــا بیان اینکه 
پنجشنبه ۹ آذر، ایســتگاه مترو پرند و ۱۹ کیلومتر مسیر ریلی با حضور 
رئیس جمهور بهره برداری می شــود، اظهار کرد: این پــروژه دارای موانع 
اجرایی بود که پس از بازدید میدانی رئیس جمهور از مترو پرند در آذرماه 
۱۴۰۱ و دستورات صادرشده، گره های موجود باز شد تا قفل بهره برداری از 
۱۹ کیلومتر مسیر ریلی و ایستگاه شهر پرند بالاخره شکسته شود.جزئیاتی 
از پروژه مترو پرندوی یادآور شــد: بخشی از این پروژه، حدفاصل ایستگاه 
شاهد تا محدوده شــهرآفتاب )به طول ۴ کیلومتر( در ابتدای سال ۹۵ و 
بخش دوم حدفاصل ایستگاه شهرآفتاب تا فرودگاه امام راحل )به طول ۲۶ 
کیلومتر( در مردادماه ســال ۹۶ بهره برداری شد و حالا بخش آخر پروژه، 
حدفاصل ایستگاه فرودگاه امام تا شهر جدید پرند )به طول ۱۹ کیلومتر( 
در اختیار مردم قرار خواهد گرفت.بهادری جهرمی ادامه داد: ارزش پروژه 
مذکور )در بخش حدفاصل فرودگاه امام راحل تا شهر پرند( به ارزش امروز 
کالا و خدمات، مبلغی فراتر از ۶ هزار میلیارد تومان است.وی همچنین با 
اشاره به آغاز عملیات آبرسانی به خلیج گرگان و بهره برداری از کانال جدید 
آشوراده، گفت: این عملیات یکی از وعده های سفر استانی هیئت دولت به 
استان گلستان است که از هفته گذشته آغاز شد. کانال آشوراده حدود ۹ 
کیلومتــر طول با عرض ۷۰ تا ۴۴۰ متر دارد و جزئی از مهمترین مســیر 
انتقال آب دریای خزر به خلیج گرگان به شمار می رود. آبگیری اولیه آغاز 
شــد و بهره برداری کامل از فاز نخست احیاء خلیج گرگان با حضور رئیس 
جمهوری در سفر دور دوم به گلستان انجام خواهد شد.دبیر هیئت دولت با 
اشاره به سفر رئیس جمهور به چین و سفر اخیر معاون اول به این کشور، 
اظهار کرد: عملیات عمرانی فاز ۲ فرودگاه امام که قرارداد آن در سفر اخیر 
معاون اول رئیس جمهور به شــانگهای، امضا شده بود با مشارکت طرف 
چینی و پیمانکار داخلی هفته گذشته آغاز شد. کل سرمایه گذاری در فاز 
دوم توسعه فرودگاه امام نیز ۲.۵ میلیارد یورو در پنج سال است. با افتتاح 
کامل این فاز ظرفیت مسافری فرودگاه امام ۳۵ میلیون نفر افزایش خواهد 
یافت.بهادری جهرمی یادآور شد: هم اکنون شهر فرودگاهی امام خمینی ۲ 
ترمینال مسافری دارد که ظرفیت یکی ۶ میلیون مسافر در سال است و در 
دست توسعه و بازسازی است تا ظرفیت جابجایی مسافر آن به ۱۰ میلیون 
نفر برسد.وی گفت: ترمینال سلام نیز ظرفیت جابجایی ۵ میلیون مسافر 
در سال را دارد. با احداث ترمینال جدید با ظرفیت پذیرش و جابجایی ۳۵ 
میلیون مسافر در ســال، شهر فرودگاهی امام راحل می تواند مجموعا ۵۰ 

میلیون مسافر در سال را جابجا کند.

در گفت وگوی تلفنی صورت گرفت؛

بررسی آخرین تحولات فلسطین توسط 
وزرای خارجه ایران و سوئیس

وزیر امور خارجه کشــورمان در پاسخ 
به تمــاس تلفنی وزیر امــور خارجه 
تحــولات  خصــوص  در  ســوئیس 
فلسطین و مناســبات دوجانبه با وی 
تبادل نظر کرد.به گزارش خبرگزاری 
مهر، حسین امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه کشــورمان در پاسخ به تماس 
تلفنی ایگنازیو کاســیس وزیر امور خارجه سوئیس در خصوص تحولات فلسطین 
و مناســبات دوجانبه با وی گفت وگو و تبادل نظر کرد.وزیر امور خارجه کشورمان 
با اشــاره به برگزاری نشست شورای امنیت ســازمان ملل متحد در سطح وزرای 
خارجه کشــورها در روز چهارشــنبه تاکید کرد، توقف پایدار حملات علیه غزه و 
کرانه )دستیابی به استمرار آتش بس(، لغو محاصره انسانی، ارسال کمک های انسان 
دوســتانه شامل دارو، غذا، سوخت و جلوگیری از کوچ اجباری ساکنان غزه و کرانه 
باختری از اولویت ها اســت و دســتیابی به این اهداف مورد اجماع بین المللی نیز 
هســت.وزیر امور خارجه سوئیس نیز در این گفتگوی تلفنی ضمن ابراز نگرانی در 
خصوص وضعیت جاری در فلسطین و سرزمین های اشغالی، آزادی اسرا، حمایت از 
غیرنظامیان، ارسال کمک های بشردوستانه و جلوگیری از تشدید درگیری ها را مهم 
دانست.وی با اشاره به رایزنی های انجام شده از سوی کشورش در جهت حفاظت از 
جان غیرنظامیان، رعایت حقوق بشردوستانه و تلاش برای آتش بس انسان دوستانه، 
ابــراز امیدواری کرد با نگاه به آینده، دور جدیدی از آتش بس آغاز گردد.طرفین با 
تاکید بر اهمیت توسعه مناسبات دو کشور بر دیدار حضوری وزرای خارجه با هدف 

بیشتر ابعاد همکاری های دوجانبه، منطقه ای و بین المللی تاکید کردند.

فرمانده کل قوا در دیدار فرماندهان نیروی دریایی ارتش تاکید کردند:

نیروی دریایی ارتش؛ ظرفیت بزرگ نظام و کشور
فرمانده کل قوا در دیدار جمعی از فرماندهان نیروی دریایی 
ارتش با اشــاره به ظرفیت های فــراوان در نیروی دریایی 
ارتش به خصوص ظرفیــت این نیرو برای کمک به اجرای 
سیاست های اقتصاد دریا محور، بر لزوم کشف ظرفیت های 
جدید به منظور افزایش اقتدار نظام و کشــور و همچنین 
ایجاد نشاط و امید در جامعه تاکید کردند.به گزارش ایسنا، 
حضرت آیت الله خامنه ای فرمانــده کل قوا ظهر امروز در 
دیــدار فرمانده کل ارتش و جمعــی از فرماندهان نیروی 
دریایی ارتش جمهوری اسلامی که به مناسبت ۷ اذر روز 
نیروی دریایی ارتش برگزار شد، ۷ آذر را یک روز تاریخی 
و فراموش نشدنی خواندند و افزودند: این روز باید به عنوان 
روز فداکاری نیــروی دریایی ارتش معرفی شود.ایشــان 
پیشرفت های نیروی دریایی ارتش از ابتدای انقلاب تاکنون 
را چشمگیر و غیرقابل باور خواندند و گفتند: در سال های 
اول انقلاب حضور نیروی دریایــی ارتش فراتر از آب های 
ســرزمینی غیرقابل تصور بود اما اکنــون نیروی دریایی 
ارتش با قدرت و صلابت سفر ۳۶۰ درجه به دور دنیا انجام 
می دهد و با سربلندی به کشور باز می گردد.ایشان افزودند: 
یک روزی تصور نمی شــد که نیروی دریایی ارتش امکان 
حضور در دریای خزر داشته باشــد اما اکنون در سواحل 
دریای خزر ناوشــکن ســاخته و در آنجا بــه آب انداخته 
می شــود. رهبر انقلاب اسلامی با تاکید بر ارتقای بیش از 
پیــش توان و آمادگی های رزمی نیــروی دریایی ارتش با 

استفاده از ظرفیت های این نیرو خاطرنشان کردند: یکی از 
ظرفیت های نیروی دریایی ارتش که می تواند موجب ایجاد 
امید و نشاط در میان جوانان شود، زمینه سازی برای امکان 
بازدید اردوهای راهیان پیشرفت از کارخانه ها و توانمندی 
های این نیرو اســت حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان 

کردند: باید تلاش شود تا نیروی دریایی ارتش یک نیروی 
راهبردی، به صورت جامع باشد.در این دیدار امیر دریادار 
ایرانی فرمانده نیروی دریایی ارتش ضمن ارائه گزارشی از 
توانمندی ها و فعالیت های این نیرو، از ابلاغ سیاســت های 
توســعه دریا محور تشــکر و قدردانی و بر آمادگی نیروی 

دریایی ارتش برای کمک به اجرای این سیاســت ها تاکید 
کرد.فرمانده نیروی دریایی ارتش، گسترش حوزه نفوذ در 
دریا و تکیه بر فناوری و دانش را دو سیاست اصلی این نیرو 

در جهت تقویت مؤلفه های قدرت نظام برشمرد. 

وزیر امور خارجه گفت: حزب الله یکی از قوی ترین نیروهای مقاومت در منطقه است 
به گونه ای که تنها در ۶ هفته گذشته بیش از ۲۸ بار آمریکا و برخی کشورهای غربی 
به حزب الله پیام دادند.به گزارش خبرگزاری مهر، حســین امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه در جریان سفر به قطر، با شبکه الجزیره پیرامون تحولات غزه گفت وگو کرد.

متن گفت وگو به شرح زیر است:جناب وزیر، دیدگاه شما نسبت به آتش بس موقتی 
که به اجرا درآمده است، چیست؟قبل از هر چیز مایلم به همه بینندگان شبکه الجزیره 
عرض ســلام داشته باشم و همچنین از همه دســت اندرکاران شبکه الجزیره که در 
حدود ۶ هفته گذشته مظلومیت و ایستادگی مردم غزه و کرانه باختری را برای اطلاع 
جهانیان به تصویر کشــیدند، یک تشــکر ویژه داشته باشــم. در عین حال با همه 
بازماندگان خبرنگارانی که در این مدت به دســت جنایتکاران رژیم صهیونیستی به 
شهادت رســیدند، ابراز همدردی و ادای احترام می کنم. خبرنگارانی که تنها رسالت 
خود را انجام می دادند و به شــکلی کاملًا غیرانسانی توسط رژیم اسرائیل به شهادت 
رسیدند.ما خرسندیم که شــاهد توقف موقت جنایات جنگی صهیونیست ها و نسل 
کشــی آنها علیه مردم فلسطین هستیم. امیدواریم که این امر شروعی برای استمرار 
آتش بس و توقف جنایات جنگی رژیم صهیونیستی باشد.البته مایلم به صراحت اعلام 
کنم که رژیم اســرائیل بدون حمایت کامل آمریکا قادر نبود چنین جنایاتی را برای 
چندمین بار علیه فلسطین مرتکب شود. مسئولیت آنچه که در ۶ هفته گذشته شاهد 
بودیم به طور مستقیم متوجه آمریکا و جنایتکاران جنگی رژیم اسرائیل است.آیا شما 
در این آتش بس نقش داشــتید؟طبعاً، در سطح دیپلماســی سران، رئیس جمهور 
کشورم از آغاز این بحران تلاش جدی را شروع کردند تا از طرق سیاسی و بین المللی 
مانع کشتار و جنایات صهیونیســت ها علیه مردم غزه و کرانه باختری شوند. رئیس 
جمهوری اسلامی ایران در هماهنگی با سران تعدادی از کشورهای اسلامی ابتکارات 
مهمی را مطرح کردند؛ ایده برگزاری نشست سازمان همکاری اسلامی در سطح سران، 
برگزاری نشست ســران بریکس، تماس ها، گفت وگوها و حتی انجام سفرهایی برای 
متوقف کردن جنایات جنگی در دســتور کار رئیس جمهور کشورمان قرار داشت. از 
طرف دیگر ما هم در دستگاه دیپلماسی و وزارت امور خارجه ایران به طور گسترده با 
همکاری همه همکارانم تلاش کردیم تا مانع تداوم جنایات رژیم صهیونیستی باشیم 
و از طریق ظرفیت های سیاسی، دیپلماتیک و بین المللی بتوانیم این شرایط را به نفع 
مردم فلســطین رقم بزنیم. در عین حال از همان هفته دوم این تجاوزات، در ارتباط 
مســتقیم با نخست وزیر محترم در قطر و وزرای امور خارجه مصر و دیگر کشورهای 
منطقه و حتی برخی از کشورهای غربی تا آمریکای لاتین و آفریقای جنوبی بودیم و 
تلاش شد تا بتوانیم همه ظرفیت های دیپلماتیک را در این رابطه فعال نگه داریم. و 
البته تشکر ویژه ای دارم از جناب امیر و نخست وزیر کشور دوست و برادر قطر که ما 
به طور مستمر باهم در تماس هستیم و البته دو طرف تلاش کردیم تا با ارتباط نزدیک 
با رهبران سیاســی حماس برای رسیدن به مرحله توقف تجاوزات و جنایات جنگی 
رژیم صهیونیستی و احقاق حقوق فلسطینی ها و کمک به آنها در این مرحله اقداماتی 
را انجام دهیم.اما مهم این است که این تجاوز و جنایات باید متوقف شود و این آتش 
بس موقت باید تبدیل به یک آتش بس دائم شود، در غیر این صورت منطقه با شرایط 
جدیدی مواجه خواهد شــد و رژیم صهیونیســتی و آمریکایی ها باید تبعات سخت 
هرگونه عدم توقف پایدار جنایات جنگی اســرائیل را بپذیرند.در این خصوص، طرف 
اســرائیلی گفته اســت که عملیات نظامی بعد از این آتش بس - که طبق آخرین 
اطلاعات ممکن است تا ۱۰ روز ادامه پیدا کند - از سر گرفته خواهد شد. در خصوص 
این سناریو، یعنی از سرگیری جنگ، که قبلًا در مورد آن هشدار داده بودید و اکنون 
نیز نســبت به عواقب آن هشــدار دادید، آیا همچنان احتمال گســترش درگیری 
منطقه ای وجود دارد؟اســرائیل از ادامه و توســعه جنگ استقبال خواهد کرد، اما در 
صورتی این وضعیت مورد اســتقبال اسرائیل خواهد بود که مثل شش هفته گذشته 
نظامیان آمریکا و همه بخش های امنیتی، سیاسی و رسانه ای آمریکا به صورت کامل 
در کنار رژیم جعلی اســرائیل قرار داشته باشند و اقدامات خود را در کمک به نسل 
کشی رژیم اسرائیل ادامه دهند. ما از طریق واسطه هایی مطلع شدیم که در ۱۰ روز 
گذشته دولت آمریکا و کاخ سفید به این جمع بندی رسیده اند که این گونه ادامه دادن 
به حمایت از اسرائیل حتی به نفع سیاستمداران آمریکا و کاخ سفید نیست و آمریکا 
اکنون اراده لازم را برای توقف جنایات جنگی رژیم اســرائیل و رسیدن به یک آتش 
بس پایدار، ارســال کمک های انسان دوستانه، جلوگیری از کوچ اجباری و احترام به 

حقوق فلسطینیان دارد. امیدواریم که این اخباری که به ما منتقل شده است، صحت 
داشته باشد. طبعاً راستی آزمایی آن اینگونه خواهد بود که آمریکا رژیم اسرائیل را وادار 
نماید که به استمرار این آتش بس پایبند باشد و این آتش بس موقت تبدیل به یک 
آتش بس پایدار شود.فقط از باب تأکید می پرسم؛ از فرمایش شما این طور استنباط 
می کنم که برای تضمین عدم گسترش جنگ در منطقه، کانال های ارتباطی با ایالات 
متحده آمریکا وجود دارد. همین طور اســت؟ما پیام هایی را در شش هفته گذشته از 
آمریکا از طریق دیپلماتیک، به طور مشخص از طریق سفارت سوئیس در تهران که 
حافظ منافع ایالات متحده آمریکاست، دریافت کردیم. آمریکایی ها همواره در پیام ها 
تاکید کرده اند که به دنبال توسعه دامنه جنگ نیستند. البته ما در پاسخ به آنها اعلام 
کردیم که اگرچه شما می گوئید به دنبال توسعه دامنه جنگ نیستید اما با قرار گرفتن 
در کنار رژیم اسرائیل و ارسال گسترده سلاح و امکانات از همه پایگاه های آمریکایی 
در منطقه به ســوی رژیم اســرائیل و تل آویو عملًا شدت و دامنه جنگ را گسترش 
داده اید. طبعاً گسترش دامنه جنگ در منطقه در هفته های گذشته بخشی از واکنش 
طبیعــی نیروهای مقاومت در منطقه علیه این اقدام یکجانبه و حمایت کامل نظامی 
آمریکا از حملات اسرائیل و کشتار و قتل عام زنان و کودکان فلسطینی بود.در همین 
ارتباط، با وجود احتمال استمرار و تشدید عملیات نظامی اسرائیل، اگر مقاومت از ایران 
خواستار مداخله مستقیم و گسترش جنگ شود، چه؟ما معتقدیم در چارچوب حقوق 
بین الملل اشــغال یک پدیده شوم و اقدامی اســت که هیچگاه به رسمیت شناخته 
نمی شود. یکی از رسانه های آمریکایی از من سوال کرد که چرا ایران رژیم اسرائیل را 
به رســمیت نمی شناسد در حالی که بیشــتر دولت ها در جهان رژیم اسرائیل را به 
رسمیت شناخته اند؟ پاسخ ما این بود که سرزمین فلسطین متعلق به مردم فلسطین 
است و نه متعلق به بیشتر دولت های جهان، پس این مردم فلسطین هستند که باید 
نســبت به سرنوشت خود تصمیم بگیرند. بر اساس حقوق بین الملل سرزمین اشغال 
شده قواعد خاص خود را دارد و مردمانی که تحت سلطه قدرت اشغالگر قرار دارند، از 
این حق برخوردارند که برای آزادی ســرزمین خود حتی سلاح حمل کنند و اقدام 
مســلحانه انجام دهند. ما در چارچوب حقوق بین الملل و ارزش های انسانی و دینی 
معتقد هستیم که کمک به مردم فلسطین در مقابل اشغالگری و حمایت سیاسی از 
سرزمین اشغال شده فلســطین، موضوعی است که هم مبنای حقوقی و هم مبنای 
انسانی، اسلامی و دینی دارد.اسرائیل اخیراً از گسترش دایره عملیات خود علیه رهبران 
مقاومت اسلامی سخن گفته و اینکه آنها را در هر جا که باشند، مورد هدف قرار خواهد 
داد. اگر این اتفاق در خاک ایران رخ دهد چه؟رژیم اسرائیل جز ترور، کشتار و تجاوز 
در ۷۵ سال گذشته کار دیگری را در این منطقه انجام نداده است. نتیجه اقدامات رژیم 
صهیونیستی ناامن سازی هرچه بیشتر منطقه و جهان اسلام بوده است. طبعاً این رژیم 
اشغالگر در ادامه هم همین روش را دنبال خواهد کرد. طبیعی است صهیونیست ها اگر 
بتوانند در هر بخشی از جهان اسلام به ترور و اقدامات تجاوزگرانه خود ادامه خواهند 
داد. صهیونیست ها برای تجزیه کشورهای اسلامی به چند بخش اقدامات زیادی را در 
۷۵ سال گذشته انجام دادند. در این چارچوب هم به اقدامات خود برای تفرقه و تجزیه 
کشورهای اسلامی ادامه خواهند داد.ما با صدای بلند همواره در حمایت از فلسطین و 
مقاومت سخن گفته ایم. البته برای موضوع فلسطین راه حل سیاسی و دموکراتیکی را 
در ســازمان ملل متحد به ثبت رسانده ایم. بر مبنای آن راهکار سیاسی، حل مسأله 
فلسطین در جهان کنونی برگزاری یک رفراندوم بین ساکنان اصیل فلسطین شامل 
یهودیان، مسیحیان و مسلمانان است؛ رفراندومی که زیر نظر سازمان ملل متحد و با 
مشارکت مالی سایر دولت ها انجام شود و یک بار پس از ۷۵ سال تجاوز به سرزمین 
تاریخی فلســطین، مردم فلسطین شامل یهودیان، مســیحیان و مسلمانان بتوانند 
سرنوشت خود را تعیین کنند.طبعاً هر اقدام رژیم صهیونیستی علیه امنیت جمهوری 
اسلامی ایران با پاسخی پشیمان کننده مواجه خواهد شد.به موضوع راهکار ایران برای 
حل مســأله فلسطین خواهیم پرداخت، اما پیش از آن، در خصوص هدف قرار دادن 
منافع و پایگاه های آمریکایی در عراق توســط گروه های مسلح اتهاماتی متوجه ایران 
است. اسرائیل نیز به دلیل توقیف کشتی متعلق به یک تاجر اسرائیلی توسط جماعت 
حوثی انصارالله، ایران را مستقیماً مورد اتهام قرار داده است. آیا نگرانید که این اتهامات 
ممکن است منجر به تشدید اوضاع شود؟در منطقه گروه هایی به نام مقاومت به عنوان 
یک واقعیت وجود دارند، اما باید به ریشه ها پرداخت. حزب الله امروز یک گروه بزرگ 
و تأثیرگذار مقاومت در لبنان است. اما چه چیزی باعث شد حزب الله به وجود بیاید؟ 

تجاوز رژیم صهیونیستی به اراضی لبنان. لبنانی ها تصمیم گرفتند و گروه مقاومتی به 
نام حزب الله شکل گرفت و این گروه در دفاع از سرزمین و امنیت لبنان و فراتر از آن 
امنیت منطقه و در مبارزه با صهیونیسم و تروریسم داعش اقدامات گسترده ای را انجام 
داده است که نتیجه آن امنیت بیشتر لبنان و منطقه بود.در عراق از سال ۲۰۰۳ که 
آمریکا عراق را اشــغال کرد تا سال ۲۰۱۱ و پس از آن در مقابله با داعشی که بنا به 
تصریح خانم هیلاری کلینتون توسط آمریکا به وجود آمد، جوانانی به طور خودجوش 
گروه هایی را تشــکیل دادند تا از سرزمین خود در برابر تروریسم دفاع کنند. تشکیل 
این گروه های مقاومت در ســوریه و یمن هر کدام ریشــه هایی دارد. آنها در ۶ هفته 
گذشته برای دفاع از بخشــی از امت عربی اسلامی که در فلسطین، در غزه و کرانه، 
ساکن هستند، تکلیف خود را انجام دادند. همان طور که حماس خود تصمیم گرفت 
عملیــات طوفان الاقصی را انجام دهد و خود عمل کرد، این گروه ها هم خود رأســا 
تصمیــم می گیرند و عمل می کنند. ما از آمریکایی ها شــنیده ایم کــه به برخی از 
پایگاه های آمریکا در عراق و ســوریه توســط این گروه ها حملاتی انجام شده و زد و 
خوردهایی بین آمریکا و این گروه ها وجود داشته است. ما هم در این رابطه پیام هایی 
را از آمریکا دریافت کرده ایم اما پاسخ ما به پیام های آمریکا این بود که ما هیچ گروه 
نیابتی در منطقه نداریم و این گروه ها در قالب منافع کشور خود، امنیت منطقه و دفاع 
از امت عربی - اسلامی اقدام می کنند.به راهکاری که از منظر ایران برای حل مسأله 
فلسطین مطرح کردید، باز می گردیم. در حال حاضر صحبت از احیای روند راهکار دو 
کشوری است. دیدگاه شما در این باره چیست؟ ما به عنوان جمهوری اسلامی ایران 
از تشکیل دولت واحد فلسطینی در سراسر سرزمین تاریخی و مادری فلسطینیان به 
پایتختی قدس شــریف حمایت می کنیم. راهکار سیاســی ایران مبتنی بر برگزاری 
رفراندومی بین ساکنان اصیل فلسطین - شامل یهودیان، مسیحیان و مسلمانان - و 
تعیین سرنوشت از طریق رفراندوم است. ما معتقدیم این مردم اصیل فلسطین هستند 
که باید تصمیم بگیرند. وقتی از مردمان اصیل فلســطین سخن می گوئیم، علاوه بر 
مسلمانان و مســیحیان، به حقوق مردمان یهودی اصیل فلسطینی نیز توجه داریم. 
طبعاً جمهوری اســلامی ایران به انتخاب، رأی و نظر مردمان اصیل فلسطین احترام 
خواهد گذاشــت.اخیراً در مورد آینده غزه پس از جنگ صحبت های زیادی می شود، 
مشــخصاً وزیر امور خارجه آمریکا چندین بار در این رابطه صحبت کرده است. تصور 
شــما از وضعیت غزه بعد از جنگ و همچنین وضعیت منطقه به طور کلی چیست؟ 
علی رغم گذشت ۶ هفته از تجاوزات گسترده صهیونیست ها علیه غزه، و در حالی که 
آنها اعلام می کردند هدفشــان نابودی حماس است، حماس در غزه استقرار و بر آن 
کنترل و اشراف دارد. من با آقای شیخ اسماعیل هنیه در دوحه گفت وگو داشتم و روز 
قبل از آن در بیروت با گروهی از رهبران جهاد اســلامی و حماس دیدار داشتیم آنها 
اطمینان دادند که تاکنون تنها حداکثر ۱۰ تا ۱۲ درصد از امکانات تسلیحاتی که در 
درون غزه در اختیار دارند و نیروهای مقاومتی که در اختیارشان هست را وارد صحنه 
مقابله با تجاوزات رژیم صهیونیستی و تجاوز زمینی رژیم صهیونیستی در غزه کردند 
و حدود ۹۰ درصد از توان، نیروی انسانی و تسلیحات هنوز در اختیارشان هست. لذا 
از وضعیت قوی برخوردارند. فراموش نکنیم که هم اداره غزه و مردمان غزه و هم اداره 
جنگ و مقابله با رژیم صهیونیستی بر عهده حماس است. علی رغم حضور و همراهی 
تمــام عیار آمریکا و برخی دیگر از کشــورهای متحد آمریکا با رژیم اســرائیل آنها 
نتوانستند در ۶ هفته گذشته حماس را نابود کنند. حماس یک واقعیت است که ریشه 
در درون فلسطین دارد. حماس بخشی از مقاومت فلسطینی است. ما معتقدیم آینده 
غزه توســط مردم فلسطین و مقاومت فلسطین رقم خواهد خورد. مایلم به صراحت 
اعلام کنم، اگر ایالات متحده آمریکا تصور کند می تواند برای اداره غزه پسا جنگ به 
جای مردم فلسطین تصمیم بگیرد، این یک تفکر و تصور کاملًا خطاست. همان طور 
که آمریکا در ســال ۲۰۰۶ و تحولات پس از آن در مورد لبنان تلاش زیادی کرد، در 
درجه اول برای نابودی و حذف حزب الله در لبنان و سپس برای خلع سلاح حزب الله 
در لبنان، لیکن هیچیک از این آرزوها به مرحله عمل نرسید و امروز حزب الله یکی از 
قوی ترین نیروهای مقاومت در منطقه اســت به گونه ای که تنها در ۶ هفته گذشته 
بیش از ۲۸ بار آمریکا و برخی کشورهای غربی به حزب الله پیام دادند و گفتند: »لطفاً 
خویشتن داری کنید و مانع توسعه جنگ علیه رژیم اسرائیل شوید.« پس آینده غزه 
را مردم فلســطین رقم خواهند زد. آینده فلسطین را مردم فلسطین تعیین خواهند 

کرد.

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس شورای اسلامی گفت: تصمیم گیری در موضوع نظام وظیفه بر عهده ستاد کل 
نیروهای مسلح است.محمدصالح جوکار در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به مصوبه مجلس شورای اسلامی در برنامه هفتم توسعه برای 
کاهش مدت خدمت سربازی به میانگین ۱۲ ماه، بیان کرد: باید در این حکمی که در برنامه هفتم توسعه از سوی مجلس پیش بینی 
شده است، حتما نظر ستاد کل نیروهای مسلح اخذ می شد چراکه تصمیم گیری در حوزه نظام وظیفه بر عهده ستاد کل نیروهای 
مســلح اســت.وی در ادامه تاکید کرد: ورود مجلس به تنهایی در این موضوع و تصمیم گیری درباره آن، نمی تواند منجر به تصمیم 
گیری کاملی شود. بهتر بود مجلس برای تصمیم گیری در این خصوص هماهنگی لازم را با ستاد کل نیروهای مسلح انجام می داد.

به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه، بند )ن( ماده ۱۰۲ لایحه برنامه هفتم توسعه را به تصویب رساندند که بر اساس 
این بند ســتادکل نیروهای مســلح باید به منظور تحکیم دفاع از استقلال، تمامیت ارضی کشور، استفاده از ظرفیت های ملی و ایجاد انگیزه لازم برای جوانان در انجام خدمت 
وظیفه و رشد تعالی و توانمند سازی و افزایش مهارت های آنها در طول سالهای اجرای برنامه هفتم توسعه نسبت به کاهش خدمت سربازی به میانگین ۱۲ ماه و جایگزینی 
سایر عضویتها، تعیین تکلیف مشمولان غایب و دانشجویان مشغول به تحصیل در دانشگاه های معتبر خارج از کشور که به تأیید وزارتخانه های علوم، تحقیقات و فناوری و 

بهداشت و درمان و آموزش پزشکی و شورای عالی آموزش حوزه های علمیه می رسد اقدام نماید.

یک عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس شورای اسلامی گفت: اگر همه دستگاه های اجرایی در 
ســطح کشــور به وظایف قانونی خود در موضوع هوای پاک عمل کنند و به اقدامات پیشگیرانه و آگاه سازی توجه 
داشــته باشــند، در کوتاه ترین زمان آثار و نتایج مثبت آن نمایان خواهد. شد.علی حدادی در گفت وگو با ایسنا، با 
اشــاره به تشدید معضل آلودگی هوا، با تاکید بر ضرورت اجرای قانون در این حوزه، بیان کرد: هوای پاک نیاز همه 
مردم است و یکی از مولفه های مهمی که سازمان محیط زیست برای مقابله با معضل آلودگی هوا باید به آن توجه 
کند، اقدامات پیشگیرانه است.وی در ادامه با بیان اینکه یکی از وظایف مهم سازمان محیط زیست، نظارت کامل بر 
مجموعه های مختلفی است که با فعالیت های خود تاثیر منفی بر کیفیت هوا دارند، اظهار کرد: صنایع آلاینده باید 

در فعالیت های خود به استانداردهای تعریف شده توجه داشته باشند. یکی دیگر از بخش های تاثیرگذار در تشدید آلودگی هوا، خودروهای فرسوده هستند که نوسازی 
این خودروها حائز اهمیت است.نماینده مردم طالقان، ساوجبلاغ، نظرآباد و چهارباغ در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: یکی دیگر از دلایل تشدید معضل الودگی 
هوا، ریزگردها هستند که منابع طبیعی می تواند در مهار آنان نقش داشته باشد. پس مهم ترین مولفه اقدام به موقع است و اگر هر دستگاهی به وظایف قانونی خود 

به موقع عمل کند، آثار مثبت آن را خواهیم دید.

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور پاسخ داد

آیا مدت زمان سربازی به ۱۲ ماه کاهش می یابد؟
حدادی: اقدامات پیشگیرانه برای کنترل آلودگی هوا مغفول 

مانده است

امیرعبداللهیان:

حزب الله یکی از قوی ترین نیروهای مقاومت در منطقه است
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گزیده خبر
کاهش قیمت مسکن؛ با عرضه واحدهای مسکونی خالی در بازار

در مراسم افتتاح خط تولید انبوه اتوبوس برقی

وزیر صمت: خیالمان از خودروهای برقی راحت شد؛ از این پس باید در مورد خودروهای هوشمند صحبت کنیم

براســاس لایحه بودجه ۱۴۰۳ بنا است تا مالیات بر واحدهای خالی 
و واحدهای مسکونی لوکس با جدیت اخذ شود.به گزارش خبرنگار 
مهر، قانون مالیات بــر خانه های خالی با هدف کاهش قیمت اجاره 
بها، افزایش عرضه مســکن و مبارزه با احتکار مسکن تصویب شده 
اســت. این قانون از آذرماه ۱۳۹۹ تصویب شد اما به دلیل ضعف در 
مکانیزم دقیق شناســایی و کمبود اطلاعات، اجرای آن شکل جدی 
به خــود نگرفت.مالیات بر خانه خالی طبق مــاده ۵۴ مکرر قانون 
مالیات های مســتقیم، به خانه هایی که بیــش از ۱۲۰ روز در طول 
ســال خالی بمانند، تعلق می گیرد. در تاریخ ۲۲ تیر ماه سال ۱۳۹۹ 
این طرح با ۱۱ تبصره تصویب و در دستور کار دولت قرار گرفت. بر 
این اساس تمامی خانه ها مشمول مالیات نمی شوند مگر خانه ای که 
تبصره های قانونی شامل حال آن شود. امروزه یکی از راه های افزایش 
سرمایه گذاری و درآمدزایی، خرید ملک و اجاره آن است. در چنین 
شرایطی ملاک کشور که صاحب چندین ملک هستند، با خالی نگه 
داشتن خانه های خود، بر قیمت ملک تأثیر می گذارند و موجب ضرر 
عده کثیری می شوند. بر این اســاس دولت، قانونی را مقرر کرده تا 
دست سودجویان را ببندد و به تمامی اقشار جامعه کمک کند. تمامی 
افرادی که ســاکن ایران یا خارج از کشور هستند، به عنوان اشخاص 
حقیقی و حقوقی موظفند امــلاک خود را اجاره دهند.علت کمبود 
مســکن در کشور ما نه به خاطر نبود مســکن، بلکه ناشی از وجود 
خانه های خالی اســت. بعضی از ســرمایه داران در زمان های خاص 
از فروش یا اجاره املاکشــان خودداری می کنند تا با این کار باعث 
افزایش قیمت شــده و سپس به ســودهای کلان دست پیدا کنند. 
جریمه خانه های خالی با هدف مبارزه با این مشــکل به وجود آمد. 
طرح مالیات بر خانه های خالی در تیرماه ۱۳۹۹ به تصویب مجلس 
رسید و سپس به شورای نگهبان ارسال شد. هرچند در وهله اول این 
طرح مورد تأیید واقع نشــد، اما بعد از رفع ایرادات شــورای نگهبان 
به مالیات خانه های خالی توســط مجلس، این طرح به مرحله اجرا 
درآمد.تأثیر اجرای طرح مالیات بر خانه های خالی بر بازار مســکن 
اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی باعث می شود احتکار مسکن 
توجیه اقتصادی نداشــته باشــد و واحدهای خالی از سکنه به بازار 
عرضه شــود که به تبع بر روی قیمت مسکن تأثیر بسزایی خواهد 
داشــت. پس از اجرای این طرح می توان انتظار داشــت که کاهش 
قیمت و افزایش معاملات را داشــته باشیم و دست سوداگران را از 
بازار مسکن کوتاه کند و از سوی دیگر نرخ مالیات بر خانه های خالی 
می تواند برای دولت نیز درآمدزایی داشــته باشد. ثبت بیش از ۴۱ 
هزار قرارداد اجاره در ســامانه ملی املاک و اسکان در ادامه معاونت 
مسکن و ساختمان به منظور تسهیلگری برای موجران و مستأجران 
و بازار اجاره، ســامانه ثبت املاک و مستغلات را راه اندازی کرد. در 
این ســامانه امکان ثبت رایگان قرارداد اجاره بین موجر و مستأجر 
فراهم شــده است. سامانه املاک و مستغلات به منظور اجرای ماده 
۱۸ قانون جهش تولید مســکن مبنی بر امکان ثبت کلیه معاملات 

املاک و مستغلات کشور توسط مواجران و مستأجران راه اندازی شد.
بر اســاس تازه ترین آماری که هادی عباســی اصل معاون مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرســازی اعلام کرده است تاکنون در این 
ســامانه بیش از ۴۱ هزار نفر ثبت نام کردند.صدور کد رهگیری در 
سامانه املاک و مســتغلات برای قراردادهای اجاره به شکل رایگان 
است و در آینده نزدیک نیز امکان اینکه مشاوران املاک دارای مجوز 
بتوانند از این سامانه استفاده کنند فراهم می شود.مالیات خانه های 
خالی در دراز مدت جوابگو اســت فرهاد بیضایی، کارشناس مسکن 
در گفت وگو با خبرنگار مهر در خصوص راه های شناسایی خانه های 
خالی، گفت: بحث تشخیص خانه های خالی از طریق قبوض که بارها 
اعلام شده است بحث شماره کنتورهای برق است چرا که واحدهای 
مسکونی کدهایی دارند که در برق است چرا که بقیه کنتورها از قبیل 
گاز و آب مشــترک است و برق تنها کنتوری است که جداگانه برای 
هر واحد مسکونی در نظر گرفته می شود و کد یونیک دارد و این کد 
با کد ملی سرپرست خانوار متصل است که این اتصال نشان می دهد 
کدام خانواده در کدام واحد مســکونی ساکن هستند. وی در ادامه 
افزود: اگر مســتأجر باشد که در یک واحد مسکونی سکونت داشته 

باشد کد سرپرست خانوار ساکن در آن خانه کد یونیک برق است و 
این باعث می شــود خانه هایی که در آن یک خانواده زندگی می کند 
کاملًا مشخص شود..این کارشناس مسکن در ادامه افزود: نکته بعدی 
این است که واحدهای مسکونی که دارای کد یونیک برق هستند و 
کســی در آن ساکن نیست خالی از سکنه تشخیص داده می شود و 
خوبی این روش این است که بحث آماری که داده می شود واحدهای 
مسکونی که پیشرفت فیزیکی بالای ۸۰ درصد دارند و ممکن است 
انشعابات نداشته باشند شــرکت آمار خالی تشخیص می داد و این 
باگ آماری مرتفع می شود. فرهاد بیضایی گفت: واحدهای مسکونی 
که دارای انشــعابات است یک واحد تمام شده است و اگر بعد از کد 
یونیک تأیید کند خانه های خالی شناسایی می شود و نکته این است 
که در کنار تشخیص اگر مردم خودشــان خود اظهاری مالیاتی پر 
کنند هم می تواند کمکی بر شناســایی خانه های خالی باشد و باید 
پرداخت ها اعلام شود تا مردم مکان های سکونتی خود را اعلام کنند.

وی در ادامه آیا این امر باعث می شــود که قیمت اجاره بها کاهش 
پیدا کند نیز گفت: برای مناطقی که نرخ خانه های خالی بالا اســت 
می تواند کاهش قیمت به همراه داشــته باشــد ولی عرضه کمتر از 

۵ درصــد اصلًا اثری در قیمت بازار نمی گــذارد و بازار اجاره تابعی 
از قیمت ملک اســت تا وقتی عرضه و تقاضا یکی نشــود کاهش ها 
نامحسوس و کمرنگ خواهد بود به گزارش مهر، مالیات بر خانه های 
خالی نه تنها باعث ساماندهی بازار مسکن می شود بلکه ابزار کنترلی 
در برابر افزایش قیمت اجاره بها و مسکن است که بعضی از سوداگران 
با احتکار خانه های خالی به دنبال ســود بیشــتر و تورم هســتند. 
کارشناسان اقتصادی معتقد هستند که دریافت مالیات از خانه های 
خالی، با رویکرد مالیات ســتانی عادلانه، بازار اجاره بهای مسکن را 
ســاماندهی می کند و نیاز عرضه و تقاضای بــازار را تأمین می کند. 
مالیات بر خانه های خالی یکی از مهم ترین ابزارهای قانونی است که 
در کنترل و تخصیص بهینه منابع موجود مســکن در شرایطی که 
فاصله زیادی میان عرضه و تقاضا وجود دارد، می تواند کمک رســان 
شــرایط فعلی بازار مسکن باشد اما برای گرفتن مالیات از خانه های 
خالی نیاز به اطلاعاتی دقیق است و با توجه به چالش های فراوانی که 
در مورد اطلاعات و آمار خانه های خالی وجود دارد این پرسش مطرح 
اســت که آیا اجرای این قانون موجب رسیدن به شرایط مطلوب در 

بازار مسکن خواهد شد؟

وزیر صمت، ضمن تاکید بر مزایای اســتفاده از خودروهای برقی و اینکه تولید این 
خودروها روی غلطک افتاده و خیالمان از این بابت راحت شده است، گفت: حال باید 
به فکر نوآوری و انقلاب صنعتی چهارم بوده و از امروز از خودروهای هوشمند صحبت 
کنیم.به گزارش ایسنا، صبح امروز )سه شنبه(، نخستین خط تولید انبوه اتوبوس تمام 
برقی در کشور با ظرفیت تولید سالانه ۴۰۰۰ دستگاه در ایران خودرو، با حضور وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت، رئیس کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس، رئیس سازمان گسترش و نوسازی صنایع )ایدرو(، مدیران 
عامل گروه صنعتی ایران خودرو و ایران خودرو دیزل، شــهردار استان کرج و... افتتاح 
شد.عباس علی آبادی- وزیر صنعت، معدن و تجارت- در این مراسم، ضمن تاکید بر 
اینکــه در این صنعت، هر چه را که بخواهیم می توانیم افتتاح کنیم، اظهار کرد: در 
حال حاضر کار جدیدی انجام نمی شــود؛ پــروژه خودروهای برقی از اوایل قرن ۲۰ 
)۱۹۰۵ میلادی( در دنیا و از دهه ۷۰ در ایران رونق گرفت و عرضه به بازار آغاز شد. 

دنیا به این نتیجه رســیده که بهترین روش حمل ونقل، این خودروهای برقی است 
و بخش عمده حمل ونقل کشــوری همچون نروژ همین خودروها با تخصیص  ۸۵ 
درصدی اســت.وزیر صمت در ادامه عنوان کرد: اینکه چند سالی رونق خودروهای 
برقی به تعویق افتاد و خودروهای بنزینی و دیزلی توســعه بیشتری پیدا کرد، دچار 
بحران زیست محیطی نبوده ایم و از سویی هم چالش های ذخیره سازی انرژی وجود 
داشــت اما با تعلق جایزه نوبل به باتری های لیتیومی و حمایت جهان از خودروهای 
برقــی، تمرکز بر تولید این خودروها مجدد مورد توجــه قرار گرفت. بهترین روش 
مدیریت مســائل زیست محیطی همین استفاده از خودروهای برقی است.وی افزود: 
پــروژه خودروهای برقی در ایران از ســال ۱۳۷۸ مورد توجــه قرار گرفت و تمرکز 
بر خودروهای برقی آغاز شــد، اما تا چندی پیش پشــت درهای سازمان استاندارد 
متوقف مانده بود تا اینکه با حمایت رئیس جمهوری، بلافاصله فرآیند حل مشکلات 
در دســتور کار قرار گرفت و به سرعت حل شــد و موضوع خط تولید خودروهای 

برقی پیش افتاد. علی آبادی ضمن اشــاره به اینکه در حال حاضر دو اتوبوس ســاز 
مهم در کشــور داریم که هــر دو اتوبوس برقی دارند؛ ابراز امیدواری کرد: تا ســال 
آینده خودروهای برقی با تیراژ بالا و اقتصادی عرضه شــوند؛ بنابراین خودروسازان 
ما هیچگونه نگرانی نداشته باشند؛ چراکه همه زیرساخت ها را فراهیم خواهیم کرد. 
بخاطر داشته باشیم که خودروهای برقی به شدت زیست محیطی و اقتصادی هستند، 
ضمــن اینکه از هر منبع انرژی که می تواند تولید برق کند، می توان برای ســوخت 
مورد نیاز این خودروها بهره گرفت.وزیر صمت تصریح کرد: ســاخت داخل بســیار 
حائز اهمیت بوده و در اشتغالزایی تاثیرگذار است، اما مهمتر از ساخت داخل، ایجاد 
نوآوری اســت. اکنون دیگر بحث خودروهای برقی روی روال افتاده و نگرانی از بابت 
آن  نداریم؛ بنابراین اکنون باید به فکر انقلاب صنعتی چهارم باشیم؛ بر این اساس از 

امروز دیگر باید از خودروهای هوشمند صحبت کنیم.

پس از گذشت قریب به دو سال از رونمایی اولین اتوبوس برقی داخلی، صبح امروز )سه شنبه( با حضور وزیر صنعت، 
معدن و تجارت نخســتین خط تولید انبوه اتوبوس تمام برقی در کشــور با ظرفیت تولید ســالانه ۴۰۰۰ دستگاه در 
ایران خودرو دیزل افتتاح شد.به گزارش ایسنا، صبح امروز )سه شنبه هفتم آذر ماه(، در محل گروه صنعتی ایران خودرو 
دیزل، با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت، معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت، رئیس کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس، رئیس سازمان گسترش و نوسازی صنایع )ایدرو(، مدیران عامل گروه صنعتی ایران خودرو و ایران خودرو دیزل، 
شــهردار اســتان کرج و... خط تولید انبوه اولین اتوبوس تمام برقی، افتتاح شد.اواخر اسفند ماه سال گذشته بود که 
اتوبوس برقی ایران خودرو دیزل رونمایی شد؛ پروژه اتوبوس برقی ایران خودرو دیزل که بر اساس استراتژی های کلان 
گروه صنعتی ایران خودرو و بر پایه اتوبوس شهری آتروس توسعه یافته، با نام تجاری ای-آتروس )e-Atros( معرفی شد؛ 
این اولین اتوبوس برقی، مطابق با استانداردهای بین المللی و فناوری های روز جهان به تولید رسیده و به عنوان پرقدرت ترین اتوبوس برقی ساخت داخل و با بالاترین 
ظرفیت باتری، به بازار حمل ونقل عمومی کشور معرفی شد.  پس از حدود ۲۲ ماه از گذشت اولین اتوبوس برقی رونمایی شده، امروز )۷ آذر ماه ۱۴۰۲( خط تولید 
انبوه اتوبوس برقی ای-آتروس )e-Atros( ایران خودرو دیزل با ظرفیت تولید سالانه ۴۰۰۰ دستگاه افتتاح و آماده بهره برداری شد؛ برای تولید این محصول، از سالن های 

تولید اتوبوس دیزلی آتروس با تجهیز برخی ابزارهای مخصوص برای نصب باتری، موتور و نصب اتصالات برقی استفاده شده است.

قیمت نفت در معاملات روز سه شنبه بازار آسیا افزایش یافت و در آستانه دیدار وزیران اوپک پلاس، روند کاهشی که در چند 
روز معامله گذشته داشت را متوقف کرد.به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با ۴۵ سنت معادل ۰.۶ درصد کاهش، به 
۸۰ دلار و ۴۳ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۴۳ سنت معادل ۰.۶ درصد کاهش، 
به ۷۵ دلار و ۲۸ سنت در هر بشکه رسید. نفت برنت در چهار روز گذشته و شاخص نفت آمریکا در سه روز گذشته، کاهش 

متوالی داشــت.دیدار آنلاین وزیران اوپک پلاس روز ۳۰ نوامبر )۹ آذر( برای مذاکره درباره اهداف تولید ســال ۲۰۲۴، برگزار می شود.تحلیلگران گروه بانکی ANZ در 
یادداشتی نوشتند: قیمت نفت در اوایل معاملات روز جاری تحت تاثیر گزارش هایی مبنی بر این که اوپک، سهمیه تولید خود را کاهش خواهد داد، به شدت افزایش 
یافت.این گروه هفته گذشته در پی اختلاف نظر بر سر اهداف تولید اعضای آفریقایی خود، نشست برنامه ریزی شده برای روز یکشنبه را چهار روز به تاخیر انداخت 
و باعث کاهش شدید قیمت نفت شد. با این حال، چهار منبع آگاه در اوپک پلاس روز جمعه اعلام کردند این گروه به توافق بر سر سهمیه تولید نزدیک شده است و 
احتمالا کمک می کند عربستان سعودی به توافق برای تعمیق کاهش تولید گروه، نزدیک تر شود.با این حال، امارات عربی متحده آماده افزایش صادرات نفت موربان 
در اوایل سال ۲۰۲۴ می شود. تلاش های عراق برای ازسرگیری صادرات نفت از طریق ترکیه، ادامه دارد. مقامات نفتی عراق با نمایندگان شرکت های نفتی بین المللی و 
مقامات اقلیم کردستان در اوایل دسامبر دیدار خواهند کرد تا درباره تغییرات قراردادی مربوط به این موضوع، گفت وگو کنند.به گفته تحلیلگران، تولید بالای کشورهای 

غیراوپک شامل آمریکا هم در فشارهای کاهشی روی قیمت نفت، تاثیر داشته است.

با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت

ترمز کاهش قیمت نفت کشیده شداولین خط تولید انبوه اتوبوس های برقی افتتاح شد

سقف معافیت مالیاتی در بودجه 
۱۴۰۳ افزایش می یابد

رئیس ســازمان امور مالیاتی از افزایش سقف معافیت مالیاتی در بودجه سال 
آینده خبر داد. به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از سازمان امور مالیاتی؛ سید 
محمدهادی ســبحانیان رئیس سازمان امور مالیاتی گفت با پیشنهاد سازمان 
امور مالیاتی و تأیید رئیس جمهور در بودجه سال ۱۴۰۳ سقف معافیت مالیاتی 
کارکنان، کارمندان و اصناف و مشــاغل افزایش خواهد یافت. به گزارش مهر 
پیش تر در لایحه ای که از ســوی دولت ارائه شــده بود سقف معافیت مالیاتی 

۱۲۰ میلیون تومان همانند سال جاری اعلام شده بود.

افزایش ۹ درصدی مصرف گاز در 
بخش خانگی نسبت به مدت مشابه

سرپرست دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران با اشاره به افزایش مصرف 
۹ درصــدی گاز گفت: مصــرف گاز در بخش خانگی حدود ۳۰ میلیون 
متر مکعب نســبت به مدت مشابه سال گذشته رشد داشته است.سعید 
عقلی سرپرست دیسپچینگ شــرکت ملی گاز در گفت وگو با خبرنگار 
مهر با اشــاره به اینکه در روزهای اخیر در بخش های خانگی تجاری و 
صنایع غیر عمده افزایش ۳۰ میلیون متر مکعبی گاز وجود داشته است، 
گفت: افزایش مصرف گاز در بخش خانگی حدود ۳۰ میلیون متر مکعب 
نســبت به مدت مشابه سال گذشته رشــد داشته است.وی در پاسخ به 
این ســوال که با محدودیت های اعمال شده برای صنایع آیا کمبود گاز 
در بخش خانگی جبران می شود گفت: در حال حاضر هیچ محدودیتی 
وجــود ندارد و ما گاز را در بخش ها جا به جــا می کنیم به عبارتی هم 
اکنون نیروگاه ها از گاز اســتفاده می کنند اما سیمانی ها باید از سوخت 
دوم اســتفاده کنند.به گفته عقلی محدودیت های ایجاد شده به معنای 
آن است که ما این میزان گاز را از بخشی به بخش دیگر انتقال می دهیم 
یعنی از بخش نیروگاهی به بخش مردمی و صنایع غیر عمده انتقال پیدا 
می کند.سرپرست دیسپچینگ شرکت ملی گاز خاطر نشان کرد: صنایع 
غیر عمده هم در حال اســتفاده از گاز هستند و بخش پتروشیمی ها در 
کمترین میزان مصرف قرار می گیرند که با این حال تولید خود را ادامه 
می دهند.عقلی در رابطه با ناترازی گاز خاطر نشان کرد: مسأله ای به نام 
کسری گاز وجود ندارد بلکه مسئله سبد نامناسب سوخت در کشور است 
که وابســتگی به گاز را افزایش می دهد، به عبارتی وابستگی برق به گاز 
منجر به ناترازی می شود.وی توضیح داد: خوراکی که فولادی ها دریافت 
می کنند ۴۳ میلیون متر مکعب اســت و در کنــار آن برای تأمین برق 
فولادی ها ۲۸ میلیون متر مکعب گاز لازم اســت که در مجموع به ۸۰ 
میلیون متر مکعب می رســد. بنابراین نمی توان کسری و ناترازی گاز در 

نظر گرفت و باید برق سوخت های دیگر را جایگزین گاز کند.
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یک شــرکت تایوانی در اقدامی پیشــگامانه در حال استفاده از 
نانوذرات لیپیدی برای تولید مکمل های غذایی است.به گزارش 
خبرگزاری مهر، پیش از این فناوری نانوذرات لپییدی در تولید 
واکســن ضد کرونا استفاده می شــد. اما شرکت تایوان بیواکتیو 
لیپید )T-bal( این فناوری را برای حمل و رهایش مواد مغزی به 
ویژه ترکیبات گیاهی به کار گرفته است.این شرکت خط تولید 
محصولی را راه اندازی کرده اســت که می تواند پارادایم جدیدی 
در حــوزه مکمل های غذایی ایجاد نماید. این حامل نانویی قادر 
به حمل مجموعه ای از لیپیدها از جمله فسفولیپیدها، سرامیدها 
و لیپیدهای خنثی است.این فناوری T-Bal از مرزهای فعلی این 
حــوزه فراتر رفته، به طوری که این شــرکت مهارت بالایی برای 
تجزیه و تحلیل و دســتکاری طیف گسترده ای از لیپیدها دست 
یافته است. این شرکت با ارائه این فناوری جدید می تواند دنیای 
لیپودمیک را تغییر دهد، با این فناوری، استفاده از فسفولیپیدها 
به عنوان بلوک های اساســی ساختاری غشــاهای سلولی، نقش 
اساسی ســرامیدها در سلامت پوست و نقش حیاتی لیپیدهای 
خنثی حاوی اسیدهای چرب و ترکیبات فعال زیستی پررنگ تر 
می شود.با استفاده از لیپیدومیک، شرکت تی بال می تواند از بیش 
از ۴۰۰۰ لیپید مختلف استفاده کند. مکمل های معمولی موجود 
به صورت قرص هستند، در صورتی که با این خلاقیت و نوآوری 
جدید که در آن مواد مغزی به طور عمده به شکل ذرات لیپیدی 
به مواد غذایی اضافه می شــود، مــرز بین مکمل ها و محصولات 
غذایی کم رنگ می شود. این رویکرد نوآورانه در رده “مواد مغذی” 
قرار دارد، مفهومی که از فارماکولوژی تغذیه ای به دســت آمده 
است.سازمان ملل پیش بینی می کند که جمعیت جهانی افراد ۶۵ 
ســاله و بالاتر تا سال ۲۰۵۰ به ۲ میلیارد نفر برسد. در پاسخ به 
این تغییر جمعیتی، این تیم یک ماده غذایی جدید ارائه کرده که 
به صورت ذرات محاصره شده در لیپیدها است که آن را می توان 
به عنوان حامل داروهای طبیعی اســتفاده کرد. چنین فناوری، 

فراتر از یک مکمل غذایی معمولی است.

رییس روابــط عمومــی وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
گفت:خبرهای خوبی در تولید گوشی های ایرانی در راه است.به 
گزارش خبرنگار مهر، محمد احسان خرامید رئیس روابط عمومی 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در شبکه اجتماعی ویراستی 
در پاســخ به یک کاربر که درذیل عکس سلفی وزیر ارتباطات با 
مسئولان بسیج دانشجویی کشور درباره یک مدل گوشی ایرانی 
اظهار نظر کرده بود، گفت: شاهین ۳ فعلًا در بازار موجود نیست. 
ان شاءالله تا آخر سال مدل های بهتری وارد بازار خواهد شد.وی 

افزود: خبرهای خوبی در تولید گوشی های ایرانی در راه است.

استفاده از »نانوذرات لیپیدی« برای 
تولید مکمل های غذایی در صنعت

رییس روابط عمومی وزارت ارتباطات:

خبرهای خوب درباره گوشی ایرانی 
در راه است

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

خشم های افسار گسیخته!

جی ام سی هامر الکتریکی به خاطر مشکل آب بندی باتری فراخوان شد

پس از انتشار بیانیه جی ام سی درباره مشکل کانکتور ولتاژ بالای هامر الکتریکی که می تواند منجر به ورود آب به مجموعه باتری 
این خودرو شود، جی ام سی با مشکل مشابه دیگری روبرو شده است. ظاهراً آب هنوز هم می تواند وارد باتری هامر الکتریکی شود 
که دلیل آن آب بندی نادرست است. در این صورت خودرو یا استارت نمی خورد و یا به صورت ناگهانی خاموش می شود و همین 
موضوع دلیل فراخوان دیگری برای این خودروی تازه نفس خواهد بود. فراخوان موردبحث شامل ۷۳۵ دستگاه جی ام سی هامر 
الکتریکی و ۸۹ دستگاه ون الکتریکی برایت دراپ EV600 است. هر دو خودرو از پلتفرم اولتیوم جنرال موتورز و باتری های مشابه 
ساخت شرکت مگنا استفاده می کنند. این خودروساز آمریکایی می گوید سه خودروی مشکل دار شناسایی شده اند. جنرال موتورز 
خاطرنشــان می سازد ریشه این مشکل به فلنج های دارای پوشش الکتریکی باتری مربوط می شود که مانع چسبندگی مناسب 
اورتان می شوند و بنابراین آب بندی کامل باتری انجام نمی شود. در جزئیات این فراخوان آمده که خودروهای مجهز به باتری ولتاژ 

بالای تولید شده در بازه های زمانی دیگر نیازی به مراجعه به نمایندگی های مجاز نخواهند داشت.

اولین ناکامی مسی بعد از توپ طلای هشتم!
بازی ساز پیشین بارسلونا هشت بار برنده جایزه توپ طلا شده اما نتوانست به عنوان بهترین بازیکن فصل MLS انتخاب شود.به گزارش ایسنا و به نقل از آس، جوایز 
انفرادی کمی وجود دارد که لیونل مســی قادر به کســب آن بوده اما به آن دســت پیدا نکرده اســت. اکنون باید جایزه بهترین بازیکن فصل MLS را نیز به فهرست 
جایزه هایی اضافه کرد که این فوق ستاره نتوانسته به آن برسد.آکوستا، بازی ساز آرژانتینی، ۱۷ گل برای سینسیناتی به ثمر رساند تا تیمش را به فینال کنفرانس شرق 
برساند و او به واسطه همین عملکرد بهترین بازیکن این فصل لیگ آمریکا شد. لیونل مسی کاپیتان، تیم ملی آرژانتین در جام جهانی ۲۰۲۲ در هفت بازی اول خود 
۱۰ گل به ثمر رساند ولی در نهایت به این جایزه نرسید. البته  مسی مدت ها در لیگ گلی به ثمر نرسانده و به دلیل مصدومیت قادر به همراهی تیمش نبوده است.  
مسی پس از گلزنی در بازی برابر نیویورک ردبولز، از آن زمان تاکنون گلی در MLS به ثمر نرسانده است. شاید بتوان این موضوع را تا حدی به خاطر مصدومیت های 

او دانست که باعث شد او در ۶ بازی از ۹ بازی آخر اینترمیامی در فصل عادی حضور نداشته باشد

پیشنهاد

چهره روز

کتاب برف بهاری
کتاب برف بهاری نخستین جلد از مجموعه ی دریای 
حاصلخیزی نوشته ی نویسنده ی نام دار ژاپنی یوکیو 
می شیماســت. جلدهای بعدی به ترتیب: اسب های 
لگام گسیخته، معبد سپیده دم و زوال فرشته است که 
همگی با ترجمه ی غلامحســین سالمی در دسترس 
خوانندگان فارسی زبان قرار گرفته اند. یوکیو می شیما 
با نام اصلی هیرائوکا تاکه، نویســنده ای بزرگ بود که 
بسیاری از منتقدین نوشــته های او را با آثار مارسل 
پروست، همینگوی، آندره ژید و سارتر برابر نهاده اند. 
می شــیما در زندگی کوتــاه اما پربار ادبــی اش آثار 
فراوانی از جمله چهل رمان، ســی و ســه نمایشنامه 
و داســتان های کوتاه بسیاری نگاشت. نثر او ترکیبی 
است از شــعر، فلسفه، ســنت های ژاپنی و باورهای 
مذهبی. این نویســنده به ســال ۱۹۷۰ در اعتراض 
بدانچه که تباهی ملت و زوال ســنت های ســامورایی می دانست با خودکشی آیینی سامورایی ها 
به زندگی خود پایان داد. شــخصیت اصلی کتاب برف بهاری پســری هجده ساله و خوش سیما از 
طبقه ی مرفه ژاپن به نام کی یوآکی ماتسوگائه است. جوانی ایده آل گرا، گمگشته و رویاپرداز که در 
پیچ وخم باید ها و نبایدها ســردرگم است، نه رویایی واضح دارد نه هدفی مشخص. او که شهامت 
جســت وجو ندارد و می داند فرصتش کوتاه اســت، مدام در حسرت گذشــته است. پدرش که از 
تازه به دوران رسیده های روزگار است با پول و مقام خود راه را برای او هموار کرده اما گویا کی یوآکی 
برخلاف هم سالان خود تهی از جاه طلبی و بلندپروازی  است. کی یوآکی در کودکی نزد خانواده ی 
آیاکورا رشد یافته و تعلیم  دیده است. خانواده ای بااصل ونسب درباری که اکنون روزگار تهی دستی 
را سپری می کنند و پدر کی یوآکی با فخر  و پول خود بر آن ها منت می گذارد. این گونه کی یوآکی 
در کودکی نزد کنت آیاکورا خوشنویســی و سرودن شعر را تعلیم می بیند. و همزمان دلبسته ی 
ساتوکو تک دختر زیباروی کنت می شود. مهری که در جان هردو غنچه کرده اما با غرور نوجوانی 

آمیخته گشته و از خودآگاه هر دو نوجوان دور شده است.

وودی آلن 
وودی آلن )انگلیسی: Woody Allen؛ زاده شده با نام آلن استوارت 
کونیگزبرگ؛ ۳۰ نوامبر ۱۹۳۵( کارگردان فیلم، نویسنده و بازیگر 
آمریکایی است. او در طول شش دهه دوران حرفه ای خود چندین 
فیلم دریافت کنندهٔ جایزهٔ اسکار ساخته است. آلن فعالیت حرفه ای 
خود را در دههٔ ۱۹۵۰ با نوشــتن برای آثــار تلویزیون آغاز کرد 
و در کنار مل بروکس، کارل راینر، لری گلبرت و نیل ســایمون 
کار کرد. او همچنین چندین کتاب شــامل داستان های کوتاه و 
نمایش های طنز برای نیویورکر به چاپ رسانده است. او اوایل دههٔ 
۱۹۶۰ در کنار گرینیچ ویلج، لنی بروس، الین می، مایک نیکولز 
و جون ریورز در گرینیچ ویلج نمایش های استندآپ کمدی اجرا 
کرد. آلن از اواســط تا اواخر دههٔ ۱۹۶۰ سه آلبوم کمدی منتشر 
کرد که برای یکی از آن ها نامزد دریافت جایزهٔ گرمی شد.در سال 
۲۰۰۴، کمدی ســنترال نام آلن را در فهرســت ۱۰۰ استندآپ 
کمدین بزرگ جهان رتبه بندی کرد،و یک نظرسنجی در بریتانیا، آلن را سومین کمدین بزرگ معرفی کرد.آلن 
در اواسط دههٔ ۱۹۶۰ مشغول نوشتن و کارگردانی فیلم ها شد و به طور تخصصی به کار بر روی کمدی بزن بکوب 
ماننــد پول را بردار و فرار کــن )۱۹۶۹(، موزها )۱۹۷۱(، درخواب فرورفته )۱۹۷۳( و عشــق و مرگ )۱۹۷۵( 
پرداخت. او در اواخر دههٔ ۱۹۷۰ به کار بر آثار نمایشــی تحت تأثیر ســینمای هنری اروپا پرداخت و صحنه های 
داخلی )۱۹۷۸(، منهتن )۱۹۷۹( و خاطرات استارداست )۱۹۸۰( را منتشر کرد و فعالیتش تا به امروز بر ساخت 
کمدی و درام تناوب دارد. آلن اغلب به عنوان بخشی از موج فیلم سازان هالیوود نو در اواسط دههٔ ۱۹۶۰ تا اواخر 
دههٔ ۱۹۷۰ مانند مارتین اسکورســیزی، رابرت آلتمن و سیدنی لومت شناخته می شود.او اغلب در فیلم هایش 
نقش آفرینی می کند و عموماً شــخصیتی که در نقش استندآپ توسعه داده شده است را ایفا کرده. فیلم کمدی 
رمانتیک آنی هال )۱۹۷۷( با حضور آلن و همکار مکرر او دایان کیتن، چهار جایزه اسکار از جمله بهترین فیلم، 
بهترین کارگردانی، بهترین فیلم نامه غیراقتباســی و بازیگر نقش اول زن را به همراه داشت. منتقدان، آثار او در 
دههٔ ۱۹۸۰ را توسعه یافته ترین دوره آلن می دانند. از فیلم هایش در این دوره می توان به زلیگ )۱۹۸۳(، برادوی 
دنی رز )۱۹۸۴(، رز ارغوانی قاهره )۱۹۸۵(، هانا و خواهرانش )۱۹۸۶(، روزگار رادیو )۱۹۸۷(، زنی دیگر )۱۹۸۸( 
و جنایت و جنحه )۱۹۸۹( اشــاره کرد. در قرن ۲۱ بســیاری از فیلم های آلن در اروپا واقع و ضبط شــده اند؛ 
مانند امتیاز نهایی )۲۰۰۵(، ویکی کریســتینا بارسلونا )۲۰۰۸( و نیمه شب در پاریس )۲۰۱۱(. آلن با فیلم های 

تحسین شدهٔ یاسمن پژمرده )۲۰۱۳( و کافه سوسایتی )۲۰۱۶( به آمریکا بازگشت.

فرهنگ

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از هالیوود ریپورتر، مارک 
رافلو با جایزه ریویرا در جشــنواره بین المللی فیلم ســانتا 
باربارا تجلیل می شود. وی جایزه خود را ۱۱ فوریه در یک 
برنامه ویژه که شامل گفت وگوی حضوری با وی خواهد بود، 
دریافت خواهد کرد.وی کــه از بازیگران فیلم »بیچاره ها« 
یورگوس لانتیموس اســت، برنده جایزه امی است و برای 
بازی در فیلم های »اســپات لایت«، »روباه گیر« و »بچه ها 
خوب هســتند« نامزد ۳ جایزه اســکار شــده است.راجر 
دورلینگ، مدیر اجرایی جشــنواره  گفت: رافلو سال هاست 
که به عنوان یک بازیگر فوق العاده ای شناخته می شود و هر 
سال شایسته همه افتخارها بوده است؛ اما بازی او در »بیچاره ها« یک مکاشفه است. استعدادی 
خارق العاده که از خودش پیشــی می گیرد.رافالو همچنین تولید کننده فیلم هایی چون »ملت 
لاکوتا در برابر ایالات متحده«، »دست نامریی« و »پرزیدنت اوباما عزیز: وقت انقلاب انرژی پاک 
اکنون است« بوده اســت.برندان فریزر، کریستن استوارت، دلروی لیندو و رنه زلوگر از دریافت 
کننــدگان قبلی جایزه ریویرا بوده اند که برای قدردانی از بازیگرانی که ســهم قابل توجهی در 
سینمای آمریکا داشته اند، اهدا می شود.همچنین امسال لیلی گلادستون، داوین جوی راندولف، 
گرتا لی و چارلز ملتتون جایزه ویرتوزو را دریافت می کنند.لیلی گلادســتون برای »قاتلان ماه 
کامــل«، داوین جوی راندولف برای »دارندگان«، گرتا لی برای »زندگی های گذشــته« و چارلز 
ملتتون برای »می دسامبر« جایزه ویرتوزو را در سی و نهمین دوره این جشنواره سالانه دریافت 
خواهند کرد. جشنواره بین المللی فیلم سانتا باربارا در مراسمی که ۱۰ فوریه برگزار می شود، در 
برنامه ای که این چهار بازیگر به بحث در مورد کار خود می نشینند، جوایز را به آنها اهدا می کند.

در سی و نهمین دوره؛
تجلیل از مارک رافلو در جشنواره سانتا باربارا
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